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PRÁVĚ V PRODEJI

 CZK/EUR •  25,785 / –0,085 Kč   CZK/USD •  22,629 / –0,119 Kč   PX •  1063,02 /  +0,28 %   BITCOIN •  3369,00 $ / –1,50 %   ZLATO •  1316,00 $ / –0,31 %

Česko na okraji 
elektromobility
Tuzemský autoland, který živí přes tisícovku firem, čekají složité časy. Automobilky, 
jež se připravují na budoucnost s elektromobily, investují do změn zatím jen v zemích 
svého původu. Závodům v Česku tak zbývají výběhové série se spalovacími motory. 
Téma / str. 8–9
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Berlinale
Dnes večer začne devěta-
šedesátý ročník filmového 
festivalu Berlinale. O Zla-
tého medvěda se utká 
větší počet méně známých 
tvůrců než obvykle.

kultura
str. 14–15

Na větší státní  
aparát nebude
události / str. 2

HB Reavis prodává 
budovu Transgasu
byznys / str. 4

Arca Capital investovala 
na Slovensku 
byznys / str. 5

Alstom a Siemens 
se nespojí
Trhy / str. 6

http://www.e15.cz/magaziny


Sázky a ztráty
Blíží se svátek svatého Valentýna, materiální lás-
ky čas. Řada partnerů, kteří mají ambici ve vztahu 
dál pokračovat, chystá na tento den pro své drahé 
polovičky překvapení. Tím méně invenčním, zato 
osvědčeným, může být třeba večeře v luxusní 
restauraci. Na tomto místě ale může romantika 
večera skončit. Stačí si dát argentinské hovězí. 
Za přívlastkem odkazujícím na místa, kde se láska 
vlní v rytmu tanga, se prý totiž může skrývat shni-
lé maso z Polska. Tenhle Valentýn vyhrají vegani.

Unavení otcové, kteří už mají valentýnské hrátky 
léta za sebou, mají zase o něco těžší život. Těžce 
vydělané drobné totiž už jen tak lehce neprotočí 
ve forbesu. Z každých čtyř hracích automatů jich 
totiž po šesti letech zůstal v českých hospodách 
v zásuvce jen jeden. A prohrát prý už nepůjdou ani 
sociální dávky. Uff.

Kdo nepodvádí pojišťovnu, okrádá rodinu, řekla 
si zřejmě loni více než desítka tisíc Čechů, kteří 
do vysvětlení své pojistné události zapojili tu men-
ší, tu větší porci fantazie. Přilepšili si tak neprávem 
o 1,3 miliardy korun, o sedm procent více než před-
loni. Vězení budou plná zajímavých příběhů.

Číslo dne
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22
miliard korun. 

V takovém 
přebytku loni 

skončil důchodový 
systém v Česku. 

Do roku 2016 byl 
přitom osm let 

v deficitu.

žování počtů a k racionalizaci,“ 
řekl. 

Za minulé vlády Bohuslava 
Sobotky (ČSSD), v níž byl Babiš 
ministrem financí, se počet 
státních zaměstnanců zvýšil 
o 32 tisíc. Na tomto trendu, 
který kritizuje i prezident Miloš 

Zeman, se zatím nic nezměnilo. 
Kabinet šéfa ANO si do letoš-
ního rozpočtu prosadil peníze 
na dalších 16 tisíc nových míst. 
Příští a přespříští rok jich má 
podle střednědobého plánu 
vzniknout ještě devět tisíc. 

I proto, že se v lednu me-
ziročně zvýšily státní výdaje 
o téměř sedm procent a daňové 
příjmy klesly o 0,2 procenta, 

Stát nebude mít 
na víc zaměstnanců
Pavel OTTO

Omezení dalšího přijímání 
státních zaměstnanců a pro-
pouštění stávajících úředníků. 
Těmto krokům se pravděpo-
dobně nevyhne koaliční sestava 
ANO a ČSSD, pokud se příjmy 
státního rozpočtu nebudou 
vyvíjet podle loni schváleného 
střednědobého výhledu.

Výhled do roku 2021 počítá 
s nárůstem počtu lidí pracují-
cích hlavně ve školství, ozbro-
jených složkách a na minister-
stvech ze současných 448 tisíc 
o 25 tisíc. Jejich platy by spolkly 
26,5 miliardy korun.

Podle odhadů by státní po-
kladně kvůli zvyšování výdajů 
v kombinaci s očekávaným 
ochladnutím ekonomiky mohlo 
jen příští rok chybět okolo 
padesáti miliard.

Premiér Andrej Babiš (ANO) 
chce proto tlačit ministry k re-
dukci personálu a úsporám pro-
vozních výdajů na IT. „Ve státní 
správě je velký prostor ke sni-

navrhla ministryně financí Ale-
na Schillerová (ANO) propustit 
deset procent státních zaměst-
nanců. „Netýkalo by se to 
pedagogů, vojáků a policistů,“ 
upřesnila.  

Záměr naráží v sociální 
demokracii. Její šéf Jan Hamá-
ček s nutností úspor souhlasí, 
odmítá však plošné výpovědi. 
„Škrtnout každého desátého 
státního zaměstnance rozhodně 
není hotová věc,“ prohlásil. Po-
dobný názor má i KSČM, která 
drží menšinovou koalici u moci. 

Kromě propouštění by pre-
miér zvýšil zdanění alkoholu, 
hazardu, zavedl novou digitální 
daň, reguloval rezervy pojišťo-
ven a zvýšil poplatky za suro-
viny.

V tom se s levicovými part-
nery částečně shoduje. Odmítá 
však jejich požadavek zavést 
sektorovou daň pro banky. 
„Očekávám vážnější politický 
konflikt nad návrhem rozpoč-
tu na rok 2020,“ poznamenal 
ekonomický expert komunistů 
Jiří Dolejš.

Ve státní správě je velký 
prostor ke snižování 
počtů a k racionalizaci,“ 
řekl premiér Andrej 
Babiš (ANO). 

Zápisník  
Jaroslava BUKOVSKÉHO

Graf dne

Počet heren v Česku

Pozn.: údaje jsou vždy ke konci ledna Pramen ministerstvo financí
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 více e15.cz
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KOLIK STOJÍ STÁTNÍ ZAMĚSTNANCI
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počet míst (v tisících, zaokrouhleno) výdaje (v miliardách korun)
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184,2
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433 440 448
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Pramen Střednědobý výhled státního rozpočtu na léta 2020 až 2021 ministerstva financí ze září 2018

https://www.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/z-ceska-mizi-herny-od-roku-2012-jejich-pocet-klesl-o-tri-ctvrtiny-1356052


Právník a profesor Aleš 
Gerloch, kterého by 
měl v následujících 

týdnech nominovat prezi-
dent Miloš Zeman na ústav-
ního soudce, nemá jistou 
podporu v Senátu. Odmítají 
ho senátoři za KDU-ČSL, 
TOP 09 a z Klubu pro libe-
rální demokracii–Senátor 21, 
podle kterých má Gerloch 
příliš blízko k Hradu. 

Kritizují analýzy 
pro prezidenta 

„Soudce musí mít smysl pro 
spravedlnost a prosazovat 
ji i proti tlaku politiků,“ řekl 
senátor Tomáš Czernin 
(TOP 09). K odmítnutí Ger-
locha vyzvali i lidovci, kteří 

mají v horní komoře třetí 
nejsilnější klub.

Senátoři vyčítají Gerlo-
chovi, že několikrát poskytl 
Zemanovi analýzy, kterými 
prezident obhájil své kroky. 
Profesor souhlasil s prezi-

Senátorům vadí práce 
Gerlocha pro Zemana
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KARLOS VÉMOLA
Jaký je manuál pro život podle legendy 
MMA Karlose Vémoly?

NA SEVER
Když je zima, tak si ji užijme pořádně 
- na Islandu!

ZAPÁLENÝ KUCHAŘ
MasterChef Jirka Hilgart a jeho 
zásadní gastrorady

Nestíháte jít do trafiky?
Kupte si e-magazín jednoduše
na www.ikiosek.cz

299081/47 inzerce

Babiš za střet zájmů 
dostal pokutu 200 tisíc

Černošický úřad uložil pre-
miérovi Andreji Babišovi 
(ANO) za přestupek v po-
době střetu zájmů pokutu 
200 tisíc korun. Napsal to 
deník Právo. Premiér již 
v úterý uvedl, že jeho práv-
níci proti rozhodnutí poda-
li odvolání, text rozhodnutí 
úřadu ale nebyl znám.

Pojišťovny hlásí 
více podvodů

Pojišťovny prověřily loni 
přes 10 tisíc podezřelých 
pojistných událostí, ve kte-
rých odhalily pojistné 
podvody za celkem 1,3 mi-
liardy korun. To je o sedm 
procent více než o rok 
dříve, vyplývá ze statistik 
České asociace pojišťoven. 
/čtk/

Krátce

AKADEMIK. Kandidát na 
ústavního soudce Aleš Gerloch 
je mimo jiné prorektorem 
Univerzity Karlovy.
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dentem v tom, že výjezdy 
do krajů nejsou předvolební 
kampaní, že je nezákonné 
vydat do USA ruského hacke-
ra Jevgenije Nikulina nebo že 
nemusí jmenovat ministrem 
zahraničí Miroslava Pocheho.

Gerloch odmítá, že by 
jednal po vůli Hradu. „Ústavu 
vykládám ve vztahu k norma-
tivnímu textu, nikoliv k oso-
bě současného prezidenta 
republiky,“ uvedl Gerloch pro 
ČT. Poukázal na to, že třeba 
v otázce nejmenování profe-
sorů stál proti Zemanovi.

Největší senátní kluby 
jsou zatím opatrné
 
Zástupci dvou největších se-
nátních klubů ODS a Starostů 

volí mírnější slova. Chtějí si 
především počkat na to, zda 
Zeman k nominaci vůbec 
přistoupí.

„Za sebe k tomu budu 
přistupovat maximálně 
nepředpojatě. Bude mě ale 
zajímat, jak se z hlediska 
ústavnosti dívá na některé 
kroky, které v poslední době 
činil pan prezident, případně 
i někteří další ústavní 
činitelé,“ uvedl senátor Miloš 
Vystrčil (ODS).

Kritičtější TOP 09 patří 
v horního komoře do sená-
torského klubu Starostů. Ti 
však odmítavý postoj nezaují-
mají. „V mém případě určitě 
nebude hrát žádnou roli, kdo 
kandidáta na soudce navrhl,“ 
řekl senátor Zdeněk Hraba 
(STAN) s tím, že Gerloch je 
kvalifikovaným nominantem 
na ústavního soudce, byť 
s ním v některých věcech 
nesouhlasí.
               názory str. 12

NGUYEN Thuong Ly



Daniel NOVÁK

Developerská skupina  
HB Reavis se rozhodla opustit 
několik připravovaných pro-
jektů. Patří mezi ně i soubor 
nemovitostí Transgas na praž-
ské Vinohradské třídě. K jeho 

demolici má firma od začátku 
února pravomocné povolení. 
Informaci o prodeji potvrdil 
deníku E15 mluvčí HB Reavis 
Jakub Verner. 

„V současné době zahaju-
jeme jednání s potenciálními 
zájemci. Dokončení prodeje 
záleží na nabídkách, množ-
ství uchazečů a podobně,“ 
sdělil Verner, aniž sdělil 
očekávaný výnos. 

O kupce pravděpodobně 
nebude nouze. „Na pražském 
kancelářském trhu je historic-

ky nejnižší neobsazenost. Po-
ptávka tak převyšuje nabídku 
nových kanceláří. Současně 
je také omezená nabídka 
nových projektů a pozemků 
pro development. Z tohoto 
hlediska jsou projekty HB 
Reavis velmi zajímavé,“ uved-
la specialistka na komerční 

nemovitosti Lenka Šindelářo-
vá z poradenské společnosti 
BNP Paribas Real Estate. 

Není jasné, co bude 
změna majitele znamenat 
pro připravovanou demolici 
Transgasu. „Zatím fungujeme 
podle původního harmo-
nogramu, který obsahuje 
i demolici,“ dodal Verner 
z HB Reavisu. 

Kromě Transgasu se sku-
pina slovenského miliardáře 
Ivana Chrenka zbavuje ještě 
například staré kancelářské 

HB Reavis 
prodává budovy 
Transgasu

budovy Mercuria v Holešo-
vicích. Také v jejím případě 
se dosud počítalo s demoli-
cí. K mání je i kancelářský 
projekt v pražských Radlicích 
poblíž centrály ČSOB.

K prodeji společnost 
přistoupila v souladu s novou 
strategií. Spočívá v budování 
větších byznysových lokalit. 
Tam, kde vytvoření většího 
kancelářského celku není 
možné, nemovitosti prodá. 

V portfoliu si HB Reavis 
naopak nechá velký projekt 
v Brně, obchodní centrum 
Aupark Hradec Králové nebo 
coworkingovou síť HubHub. 
Ta má kanceláře například 
v centru Prahy v ulici Na Pří-
kopě. 

Z původně slovenského de-
velopera se HB Reavis přemě-
nil v důležitého mezinárodní-
ho hráče. Významné projekty 
má ve Varšavě, Budapešti 
i Londýně. Hodnota majet-
ku vlastníka skupiny Ivana 
Chrenka loni činila téměř  
22 miliard korun. Byznysme-
na to v žebříčku miliardářů 
E15 Premium dostalo mezi 
nejbohatšími Čechy a Slová-
ky na jedenácté místo. 
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ELITA  
BYZNYSU 
Kdo jsou nejbohatší lidé Česka 
a Slovenska? Exkluzivní  
žebříček Top 100 miliardářů.
E

DEMOLICE. 
Komplex Transgas 
na Vinohradské 
třídě sestává 
ze tří budov 
dokončených 
v roce 1978 
v brutalistickém 
stylu. Na jeho 
zbourání 
má majitel 
pravomocné 
povolení.Fo
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Miliardář Pavel Tykač 
se svým Holdingem 
Seven Energy se 

poohlíží po akvizicích na Bal-
káně. Uchází se o koupi tří 
uhelných elektráren, které 
prodává řecká společnost 
Public Power Corp. Řecký 
ministr energetiky Jorgos 
Statchakis potvrdil, že 
PPC obdržela dvě závazné 
nabídky, jména zájemců ale 
nezveřejnil. Podle agentury 
Reuters, která se odvolává 
na zdroj z vlády, je jedním ze 
zájemců Seven Energy, která 
podala nabídku spolu s řec-
kou skupinou GEK Terna. 
Druhým zájemcem je řecká 
průmyslová skupina Mytiline-
os, ta však má údajně zájem 
pouze o jednu elektrárnu.

Tykačovu Seven 
Energy zajímá 
řecká energetika

PRAŽSKÝ DOPRAVNÍ PODNIK zahájil v běžném provozu 
čtyřměsíční testy kloubového autobusu Volvo s hybridním poho-
nem. Vůz za provozu vyrábí elektřinu, kterou skladuje v bate- 
riích a využívá při rozjezdu. Spotřeba nafty má tak klesat až  
o 35 procent. 
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ÚSPORNÝ AUTOBUS

Nová strategie developera spočívá v budování 
větších byznysových lokalit. Tam, kde 
vytvoření většího kancelářského celku není 
možné, nemovitosti prodá. 

Uzávěrka pro příjem 
nabídek na koupi elektráren 
byla od zahájení tendru 
v loňském roce několikrát 
posunuta z různých důvo-
dů. Nakonec byl závěrečný 
termín stanoven na včerej-
šek.

„Předloženy byly dvě 
nabídky. Nyní jsou ve fázi 
vyhodnocování,“ sdělil 
státní televizní stanici ERT 
Statchakis. /čtk/

http://www.e15.cz/magaziny


Investiční skupina Arca 
Capital podnikatele Ras-
tislava Veliče dokoupila 

podíl menšinových akcionářů 
ve dvou elektrárnách na bio-
masu v Bardejově a v Topoľ-
čanech. Zcela tak vlastní obě 
společnosti, ve kterých už 
od roku 2016 držela mírně 
nadpoloviční podíl. Celkově 
za ně vydala šedesát milionů 
eur, zhruba 1,55 miliardy ko-
run. Částka zahrnuje nákup 
prvotních podílů, 49 procent 
zbylých akcií a splacení 
závazků vůči bankám obou 
elektráren. Uvedl to web slo-
venského týdeníku Trend.

„Arca Capital se chysta-
la převzít akcie ostatních 
společníků už delší dobu. 
Nefungují jen jako elektrárny, 
ale především jako teplárny, 
jež do Bardejova a Topoľčan 
dodávají teplo, které je o de-
set procent levnější než jiné 
energetické zdroje, napří-

Arca Capital zcela ovládla 
dvě slovenské elektrárny

klad plyn,“ sdělil deníku E15 
zástupce společnosti Arca 
Capital Matej Danóci.

Obě elektrárny musejí 
v současnosti řešit své repu-

tační problémy. Slovenské 
ochranářské sdružení Vlk je 
obvinilo, že místo biomasy, 
například odpadního dřeva, 
před rokem 2016 spalovaly 
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Rozhodli jsme se 
opustit projekty, které 
nezapadají do naší 
strategie soustředit 
se na klíčové obory 
našeho podnikání, 
uvedl většinový 
majitel DRFG David 
Rusňák. 

i kvalitní dřevo. Výsledkem 
kauzy byla kromě poku-
ty od úřadu pro regulaci 
síťových odvětví kauzy také 
nová legislativa, která zpřes-
nila definici biomasy, jejímž 
spalováním vzniká právo 
na dotace.

Elektrárny teď spalují 
odpad z dřevozpracujících 
závodů z jejich mateřské sku-
piny Arca. „Plně využíváme 
synergie všech svých aktivit. 
Není proto důvod, abychom 
nakupovali a spalovali kvalit-
ní dřevo,“ dodal Danóci.

Portfolio skupiny se má 
na Slovensku dál rozšiřovat. 
Elektrárna v Topoľčanech by 
měla dodávat teplo do průmy-
slového parku, který tam Arca 
Capital chystá. Na východním 
Slovensku chce skupina kou-
pit další pily na zpracování 
odpadního dřeva.

Ondřej SOUČEK

ZELENÁ ENERGIE. Elektrárna na biomasu v Bardejově zpracuje 
každoročně sto tisíc metrů krychlových štěpky, což představuje 
spotřebu dvanácti až patnácti kamionů dřeva denně. 
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Tipsport je 
generálním 
partnerem 
Sparty 
Fotbalový klub AC Sparta 
Praha získal na časově 
neomezenou dobu nové-
ho generálního partnera. 
Letenští se na tom dohodli 
se sázkovou společností 
Tipsport. Výši kontraktu 
se strany rozhodly nezve-
řejňovat. 

Dosavadním generál-
ním partnerem fotbalo-
vého klubu byla sázková 
společnost Sazka Bet. Pro 
domácí i evropské pohá-
rové soutěže zůstává gene-
rálním partnerem mobilní 
operátor T-Mobile. Sparta 
zároveň oznámila nového 
obchodního partnera, 
kterým se staly Pivovary 
Staropramen. 

Nejvýraznějším mís-
tem, kde se logo nového 
generálního partnera 
bude objevovat, se stanou 
dresy sparťanských hráčů. 
Ti zahájí v neděli jarní 
část ligové sezony. /lie/ 
 více E15.cz

potvrdil informaci deníku 
E15 většinový majitel a šéf 
skupiny DRFG David Rusňák. 
Skupina chce dále růst a zvy-
šovat tržní podíl v triu svých 
hlavních oborů, k nimž vedle 

Řetězec Dr. Max, 
tuzemská jednička 
lékárenského byzny-

su ze skupiny Penta, ještě 
více posílí své postavení. 
Od firmy DRFG Medical získá 
celé portfolio patnácti léká-
renských poboček fungují-
cích po celé republice pod 
značkou Lékárna na zdraví. 
Brněnská investiční skupina 
DRFG brněnského investora 
Davida Rusňáka tak ose-
kává okrajové části svého 
byznysu, jehož těžištěm jsou 
reality. 

„Rozhodli jsme se opustit 
všechny projekty, které 
nezapadají do naší strate-
gie soustředit se na klíčové 
obory našeho podnikání. 
V souvislosti s tím jsme opus-
tili sektor zdravotnictví,“ 

DRFG investora Rusňáka 
se zbavuje lékáren

Růst českého 
průmyslu zpomalil

Tuzemská průmyslová 
výroba se loni meziročně 
zvýšila o tři procenta. 
Rostla sice pátým rokem 
po sobě, ale pomaleji než 
o rok dříve. V prosinci 
klesla o 1,4 procenta po lis-
topadovém 4,8procentním  
růstu. Po očištění o vliv 
počtu pracovních dnů ale 
průmyslová výroba v pro-
sinci meziročně vzrostla 
o 1,8 procenta. 

ŘSD postaví u D1 
areál pro silničáře

U právě budovaného čtr-
náctikilometrového úseku 
dálnice D1 mezi Přerovem 
a Lipníkem nad Bečvou 
bude stát nový areál pro 
středisko správy a údržby 
dálnic. Náklady na jeho 
výstavbu Ředitelství silnic 

a dálnic odhaduje na 235 mi- 
lionů korun.  

Přibylo zahájených 
staveb bytů 

Stavební firmy loni zahájily 
stavbu 7280 bytů v bytových 
domech, meziročně jich bylo 
o půl procenta více. Nejvíce 
se jich začalo stavět v Praze, 
kde počet zahájených staveb 
stoupl meziročně o osm 
procent. 

Čistírny pracovních 
oděvů zvýšily tržby

Firmě Elis ze Slavkova u Brna, 
která se zabývá čištěním 
a správou pracovních oděvů 
a dalších textilií, loni v Česku 
vzrostly tržby o čtrnáct  mi-
lionů korun na 239 milionů 
korun. Zisk před zdaněním se 
zvýšil o více než dva miliony 
na čtyřicet milionů korun.  
/čtk/

Krátce

realit patří telekomunikace 
a finance. Cenu DRFG od-
mítlo s ohledem na smluvní 
podmínky komentovat. 

Celkový obrat lékáren 
ve vlastnictví DRFG podle 
zdrojů deníku E15 dosahoval 
před prodejem zhruba  
200 milionů korun. V sou-
časnosti mezi oběma finanč-
ními skupinami probíhá 
finanční vypořádání trans-
akce. Řetězec lékáren začala 
skupina DRFG budovat 
v roce 2016 a byla připravena 
do něj investovat kolem tří 
set milionů korun s cílem 
více než miliardových tržeb. 
Ambicí firmy tehdy bylo stát 
se tržní trojkou po Dr. Maxo-
vi a Lékárně Benu.

Jaroslav BUKOVSKÝ
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Čínský CRRC, který je 
v současnosti největším svě-
tovým výrobcem kolejových 
vozidel, v roce 2016 dosáhl 
tržeb více než 750 miliard 
korun a zaměstnává přes 
180 tisíc lidí. Firma vznikla 
v roce 2015, kdy za podpory 
státu došlo ke sloučení výrob-
ců CNR a CSR s očekáváním 

Rychlovlakový 
gigant nevznikne
Michal TOMEŠ

Z fúze strojírenských gigantů 
Alstom a Siemens sešlo. 
Evropská komise záměr 
firemních manažerů zatrhla 
s tím, že by oba významní 
producenti rychlovlaků svým 
spojením ohrozili stabilitu 
trhu. Na ten se přitom snaží 
dostat čínský koncern CRRC. 
Právě jeho ofenzivní taktika 
byla jedním z hlavních argu-
mentů, s nimiž výrobci vlaků 
TGV a ICE obhajovali své 
plánované spojení.

Brusel nepřistupuje k za-
stavení fúzí často. Zatímco 
v posledních letech jich 
Evropská komise povolila 
přes tři tisíce, odmítavé 
stanovisko vydala jen sedm-
krát. „Komise fúzi zakázala, 
protože společnosti nechtěly 
řešit naše vážné obavy o hos-
podářskou soutěž,“ uvedla 
komisařka pro hospodářskou 
soutěž Margrethe Vestagero-
vá. Spojením Alstomu a Si-
emensu by vznikl koncern 
s tržbami 384 miliard korun 
ročně.

nižších nákladů a větší kon-
kurenceschopnosti na světo-
vých trzích.

Doposud se čínskému kon-
glomerátu podařilo prosadit 
ve více než stovce zemí světa, 
Evropa je ale pro CRRC stále 
nedobytným územím. Výrob-
ci se na starém kontinentu 
nedaří získávat evropské 
homologace pro své výrobky, 
což byl také jeden z důvodů, 
proč měli Číňané před dvěma 
lety zájem o plzeňskou Škodu 
Transportation. Ta nakonec 
skončila v rukách finanční 
skupiny PPF. CRRC se zatím 
po vhodném partnerovi po-
ohlíží i v dalších evropských 
státech.

Právě kvůli sílící čínské 
konkurenci se za spojení 
Alstomu a Siemensu posta-
vila francouzská a německá 
vláda. Proti však byli předsta-
vitelé ostatních evropských 
států. „Rozhodnutí evropské 
komise naservíruje evropské 
ekonomické a průmyslové 
zájmy Číně,“ uvedl v reakci 
na rozhodnutí Komise fran-
couzský ministr zahraničí 
Bruno Le Maire.

Kvůli sílící čínské 
konkurenci se 
za spojení Alstomu 
a Siemensu postavila 
francouzská 
a německá vláda. 
Proti však byli 
představitelé ostatních 
evropských států.

Akcie, měny & názory

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 6. 2. 2019 Akcie na pražské burze 6. 2. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 87,50   1,16 % 

CETV 72,30   1,97 % 

ČEZ 567,50   -0,44 % 

Erste Bank 811,00   -1,24 % 

Kofola 303,00   -0,33 % 

KB 937,00   1,30 % 

Moneta 78,40   1,62 % 

O2 CR 247,00   0,00 % 

Pegas 844,00   0,48 % 

Philip Mor. ČR 14 380,00   0,28 % 

TMR 760,00 0,00 %

VIG 552,50   0,36 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

467 770

Země Množství Kurz

Austrálie 1 16,147

Čína 1 3,356

Dánsko 1 3,454

EMU 1 25,785

Chorvatsko 1 3,477

Japonsko 100 20,620

Kanada 1 17,165

Maďarsko 100 8,093

Norsko 1 2,660

Polsko 1 6,007

Rusko 100 34,406

Švédsko 1 2,473

Švýcarsko 1 22,629

Turecko 1 4,340

USA 1 22,629

Velká Británie 1 29,343

RAKOUSKÁ ropná a plynárenská skupina OMV zvýšila ve čtvr-
tém čtvrtletí zisk před odečtením úroků a daní o 53 procent 
na téměř 1,1 miliardy eur. K výsledku přispěl vyšší prodej v Rus-
ku a ve Spojených arabských emirátech.

Fo
to

 č
tk

SILNÝ KVARTÁL

Kondice 
finančních 
trhů
Na rok 2018 nebudou 
investoři vzpomínat zrovna 
v dobrém. Těžko se jim totiž 
hledalo aktivum, které si 
za celý rok připsalo pozitiv-
ní výsledek. Pod tlakem byly 
akciové trhy, komodity či 
euro. Za vítěze lze pokládat 
aktiva bezpečného přístavu, 
jako je americký dolar či 
kvalitní státní dluhopisy.

Zvýšená volatilita na tr-
zích byla důsledkem narůs-
tajících nejistot na globální 
úrovni. Postupně zesilo-
valy obchodní války mezi 
USA a jejich obchodními 
partnery, primárně Čínou. 
Jistotu bychom marně 
hledali i v Evropě počínaje 
situací kolem brexitu přes 
nepokoje ve Francii až 
po roztržky mezi italskou 
vládou a Bruselem ohledně 
rozpočtu na letošní rok. 
Německý automobilový prů-
mysl pak doplatil na změ-
nu homologací a nutnost 
nových certifikací u spalova-
cích motorů.

Ve světle výše uvedených 
faktorů a pokračujícího 

utahování měnové politiky 
ze strany americké centrál-
ní banky jsme v průběhu 
loňského roku pozorovali 
nárůst volatility na roz-
víjejících se trzích, a to 
hlavně na měnách a stát-
ních dluhopisech. Akciové 
trhy a trhy rozvinutých 
zemí byly dotčeny pouze 
omezeně. A co je podstat-
né, začátek letošního roku 
je ve znamení určitého 
zklidnění situace zejména 
na akciových trzích. Výše 
diskutovaná rizika jsou 
do značné míry v cenách 
instrumentů na finanč-
ních trzích zakalkulovaná. 
A pokud se dále nebudou 
prohlubovat, investoři 
na tom nakonec mohou být 
letos lépe než vloni.

Nejistota a s ní spojená 
volatilita na finančních 
trzích ale vylekala centrální 
bankéře. Američtí, evropští 
i ti čeští budou utahování 
měnové politiky mnohem 
více zvažovat. A to je vlastně 
pro trhy dobrá zpráva.

Jan 
VEJMĚLEK
Autor je hlavním  
ekonomem  
Komerční banky
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CME

Mediální společnost loni 
zvýšila výnosy o desetinu 
na 703,9 milionu dolarů. 
Provozní zisk vzrostl o 27 pro-
cent na 177,6 milionu dolarů. 
Výnosy z televizní reklamy 
se navýšily o sedm procent. 
Příjmy za distribuci progra-
mů a výnosy z předplatného 
vzrostly o 19 procent.

Toyota

Největší japonská automobil-
ka zvýšila ve třetím finanč-
ním čtvrtletí provozní zisk 
meziročně o 0,4 procenta 
na 676,1 miliardy jenů, asi 
139,2 miliardy korun. Dařilo 
se jí hlavně v Asii, včetně 
Číny. Firma přesto zhorši-
la celoroční výhled čistého 
zisku.

Walt Disney

Mediální a filmové společ-
nosti v prvním finančním 
čtvrtletí klesl čistý zisk 
meziročně o více než třetinu 
na 2,79 miliardy dolarů. 
Přesto ale překonal odhady. 
Firma těžila z vyšších útrat 
v zábavních parcích v USA 
i z růstu své vysílací sítě ABC. 
Její akcie po skončení obcho-
dování přidávaly zhruba dvě 
procenta.

Daimler

Německému koncernu 
ve 4. čtvrtletí meziročně 
klesl čistý zisk o 49 procent 
na 1,64 miliardy eur. Za po-
klesem jsou hlavně dopady 
obchodních sporů mezi USA 
a Čínou a také náklady na vý-
voj elektromobilů a samoříze-
ných vozů.

RBI

Rakouský bankovní dům 
Raiffeisen vloni zvýšil čistý zisk 
o 14 procent na 1,27 miliardy 
eur. V předběžných výsledcích 
uvedl, že ke zlepšení přispěl 
výrazný růst ve střední Evropě. 
RBI současně navrhla podstat-
né zvýšení dividendy. Čisté 
úrokové výnosy vzrostly v sou-
ladu s očekáváním o 4,2 pro-
centa na 3,36 miliardy eur. /čtk/

Výsledky

Moneta
Money Bank loni vzrostl kon-
solidovaný čistý zisk o 7,1 pro-
centa na 4,2 miliardy korun. 
Provozní výnosy bance klesly 
o 1,7 procenta na 10,2 miliardy 
korun. Vedení banky plánuje 
navrhnout dividendu 6,15 ko-
runy na akcii. Objem úvěrů 
pro občany Monetě loni stoupl 
o 22,1 procenta na 74,8 miliar-
dy korun./čtk/

Softbank 
odkoupí část 
svých akcií
Japonská investiční skupi-
na SoftBank Group zahájila 
program odkupu vlastních 
akcií za 600 miliard jenů, 
přes 123 miliard korun.  
Potvrdil to generální ředi-
tel firmy Masajoši Son.  
Odkup je největším, jaký 
kdy skupina uskutečnila. 
Son dodal, že k tomuto 
kroku ho přiměla sku-
tečnost, že akcie skupiny 
jsou podhodnocené až 
o 60 procent.

Masajoši upozornil, že 
SoftBank má čistý dluh čty-
ři biliony jenů, ale hodnota 
jejích majetkových podílů 
dosahuje 25 bilionů jenů. 
To znamená, že hodnota 
skupiny pro akcionáře je 
21 bilionů jenů. Tržní kapi-
talizace firmy ale činí pouze 
devět bilionů jenů. /čtk/



Autoland hraje 
o miliardy

Sílící prodeje 
elektrických aut 
v Číně a stále se 
lepšící situace 
americké Tesly 
nutí evropské 

automobilky k miliardovým 
investicím. Ty ale zpravidla 
nemíří do výrobních závodů 
v zahraničí, ale automobilky 
je investují v zemích svého 
původu. Na konci loňského 
roku německý Volkswagen 
potvrdil investici ve výši 
1,2 miliardy eur do továrny 
na elektromobily ve Cvikově. 
S podobným prohlášením 
přišel nedávno Renault, 
který do modernizace výroby 
vloží miliardu. Pětináso-
bek chce podle posledních 
plánů do továren investovat 
koncern FCA, stovky milionů 
vloží do výroby elektromobi-
lů BMW a PSA. Některé země 
tak projevují obavy, zda se 
elektrického mejdanu vůbec 
zúčastní.

Hrozby

Nejčernější scénář elektrické 
budoucnosti představuje 
ztrátu zaměstnání až pro 
1,4 milionu obyvatel a výpad-
ky ve veřejných financích 
přesahující 400 miliard 
korun. K němu by došlo, 
pokud by se tuzemský auto-
mobilový průmysl nedokázal 
přizpůsobit probíhajícím 
změnám. Ty souvisí s nástu-
pem elektrických automobilů 
a autonomního řízení. Data 
vyplývají z analýzy společ-
nosti Deloitte, kterou má 
deník E15 k dispozici.

Studie pracuje s několika 
scénáři, které odpovída-
jí směrům, jakými by se 
nejdůležitější odvětví české 
ekonomiky mohlo v následu-
jících letech vydat. V uplynu-
lém roce automobilky Škoda, 
TPCA a Hyundai vyrobily 
v Česku rekordních téměř 
1,5 milionu vozů, všechny 
však se spalovacím motorem. 

„Automobilový průmysl čeká 
do tří let obrovská změna 
přechodu na elektromo-
bily, ty tu ale nevyrábíme, 
protože automobilky v Česku 
soustředí výběhové série,“ 
říká česko-americký ekonom 
Milan Zelený.

Konec motorů

 Ani nejčernější scénáře za-
tím nepočítají, že by v Česku 
celé odvětví zmizelo, ale 
pouze s ukončením produkce 
motorů a motorových vozi-
del. Sami autoři studie při-
tom uznávají, že tento scénář 
se s nejspíš nenaplní. Příští 
rok má z Mladé Boleslavi vy-
jet první elektrický automo-
bil od Škody, ten se ale bude 
vyrábět na lince s Octavií. 
Hromadnou elektrifikaci 
modelů vyráběných v Česku 
ale zatím žádný z výrobců 
v plánu nemá.

 Pokud by český automo-
bilový průmysl přišel pouze 
o výrobu motorů a převodo-
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Automobilový 
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tu ale 
nevyrábíme, 
protože 
automobilky 
v Česku 
soustředí 
výběhové série.



na výrobě aut a motorů po-
dílí asi osm desítek subjektů, 
dalších se transformace 
dotýká nepřímo. Sdružení 
automobilového průmyslu 
uvádí, že drtivá většina firem 
ohrožených rozvojem elekt-
romobility se již na transfor-
maci odvětví chystá, více než 
tři čtvrtě firem podle průzku-
mu EY vidí v elektromobilitě 
příležitost.

 Analytik společnosti 
KPMG Jan Linhart ale zá-
roveň dodává, že českému 
automobilovému průmyslu 
mohou uškodit rostoucí 
mzdy v oboru. „Výroba elek-
tromobilu by měla být méně 
náročná na pracovní sílu než 
výroba vozů se spalovacími 
motory,“ poukazuje Linhart 
na snazší robotizaci výroby.

Klíčová energie

 Žolíka mají zatím v ruce 
čínské automobilky. Nej-
lidnatější země světa je 
v současnosti nejvýznam-
nějším výrobcem lithium-
-iontových baterií, asijské 
státy dohromady drží čtyři 
pětiny celosvětového trhu. 
Naopak Evropa se podílí 
jen jedním procentem. „Ani 
velké automobilky jako 
Volkswagen nemají vyhráno. 
V Číně existuje mnoho pro 
nás neznámých výrobců, 
kteří jsou již nyní schopni 
vyrábět fungující elektromo-
bily. S nimi musíme počítat,“ 
vysvětluje Marek.

vek, zatímco montáž vozů 
by zůstala nadále v českých 
továrnách, znamenalo by to 
pro českou ekonomiku zisk, 
negativní dopady by totiž 
vyvážila zvýšená produkce 
elektřiny. Zaměstnanost by 
vzrostla o 1,5 procenta, růst 
hodnoty výroby by překročil 
dvě procenta. Český HDP by 
vzrostl díky přechodu na no-
vou technologii o více než 
3,1 procenta, reálný dopad by 
ale byl kvůli dovozu baterií 
a elektromotorů nižší.

 „Výroba elektromobilů 
je téma, kterému se v jed-
nání s vedením společnosti 
intenzivně věnujeme,“ říká 
místopředseda škodováckých 
odborů Kovo Josef Zmrhal. 
Automobilka se přitom musí 
potýkat se skutečností, že 
do ní chce mateřský VW 
přesunout výrobu modelu 
Passat, jehož konec se zdál 
být již několikrát nevyhnutel-
ný. Podobná nálada vládne 
v polské továrně Tychy – zde 
koncern PSA spustil výrobu 
tříválcových spalovacích 
motorů. Dříve se přitom spe-
kulovalo o tom, že by fabrika 
vyráběla elektrický Fiat 500. 
K tomu ale nedojde. Optimis-
tičtější jsou Maďaři, kteří mají 
příslib na výstavbu nových 
továren BMW a Daimler, za-
tím se o nich jako o centrech 
elektromobility nehovoří.

 Výroba versus vývoj

 „Není důležité elektromobily 
vyrábět, ale hlavně vyvíjet,“ 
připomíná hlavní ekonom 
Deloitte David Marek, který 
studii připravil. Poukazuje 
na to, že ani přesun výroby 
elektromobilů do země není 
klíčový. „Může se stát, že 
nám některá z klíčových 
inovací uteče, což bude mít 
dopady na celou českou 
ekonomiku. Také proto, že 
v oblasti elektromobility 
české firmy nevyrábějí skoro 
žádné klíčové komponenty,“ 
poukazuje Marek na skuteč-
nost, že koncern Volkswagen 
zvolil za centrum své elektro-
mobility továrnu ve Cvikově. 
Ekonom zároveň dodává, že 
Česko může těžit z rozsáhlé 
dodavatelské sítě dílů, které 
najdou uplatnění v autech 
bez ohledu na jejich pohon.

V českém automobilovém 
průmyslu nyní působí téměř 
1100 firem, z nichž se přímo 
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Ani velké 
automobilky 
jako VW nemají 
vyhráno. V Číně 
existuje mnoho 
neznámých 
výrobců, kteří 
jsou již nyní 
schopni vyrábět 
fungující 
elektromobily.

Růst poptávky po elek-
trické energii přitom podle 
Marka může pokrýt případné 
výpadky způsobené ukon-
čení výroby pohonných 
jednotek. Pokud by všech-
na silniční vozidla v Česku 
přešla na elektrický pohon, 
k pokrytí poptávky po ener-
giích by bylo nutné postavit 
nový zdroj elektřiny o výkonu 
jaderné elektrárny Temelín.

„Nemusí být na škodu, 
pokud některý výrobní závod 
pokračuje v zavedeném 
výrobním programu a výrobu 
elektromobilů nebo třeba aut 
s vodíkovým pohonem zahájí 
s odstupem několika let,“ 
říká Jan Linhart.  Můžeme 
předpokládat, že výroba 
vozů se spalovacími motory 
bude i nadále pokračovat, byť 
v menším množství než dopo-
sud,“ dodává analytik. 

Odhad studie Bloomberg 
New Energy Finance tvrdí, že 
světové silnice brázdilo v roce 
2017 přes 1,1 milionu elekt-
romobilů. Do roku 2025 se 
jejich počet má zdesetinásobit 
a v roce 2030 jich má po světě 
jezdit už třicet milionů. 
Umožní to klesající náklady 
na výrobu baterií, které už 
nyní stojí desetinu toho co 
před osmi lety.

České snahy

Česká republika v trendu 
zatím výrazně zaostává, loni 
se podle Centra dopravního 
výzkumu nově zaregistro-

valo jen 703 elektromobilů. 
Jednou z příčin je i nedokon-
čená síť nabíječek, kterých 
loni bylo jen zhruba 700, 
necelých 0,4 procenta všech 
v Evropě.

Výstavbu přitom podporu-
je v rámci dotačního operač-
ního programu i minister-
stvo dopravy. Na vybudování 
páteřní sítě rychlonabíjecích 
stanic vyčlenilo celkem 
550 milionů korun a pro 
doplňkové sítě běžných 
dobíjecích stanic pak dalších 
300 milionů. Díky tomu by 
do konce roku 2023 mělo 
vzniknout 500 rychlonabíje-
cích a 800 běžných stanic.

Cena a ekologie

Zásadní pro rozvoj elekt-
romobility ale bude další 
pokles cen baterií. Masové 
rozšíření má podle analy-
tiků zajistit až cena baterie 
ve výši 100 dolarů za ki-
lowatthodinu. V tom, kdy 
do takového stadia sektor 
dospěje, se ale názory liší. 
Nejblíže k této hranici má 
podle analýzy švýcarské 
banky UBS americká Tesla, 
což potvrzuje i její šéf Elon 
Musk. Dosažení limitu 
očekává už v roce 2020, 
alespoň pokud nebudou 
zdražovat kobalt a lithium.

Přesto trend rychlého 
rozvoje elektromobilů vyvo-
lává otázky. Různé analýzy 
se například liší v tom, jak 
škodlivé jsou elektromobi-
ly, které využívají elektři-
nu z elektráren spalující 
uhlí nebo plyn.  Současné 
nejvíce rozšířené lithium-
-iontové baterie navíc podle 
mnohých narážejí na své 
technologické limity a delší 
dojezd, vyšší rychlost 
nabíjení a ještě nižší cenu 
přinese až baterie založená 
na zcela nové konstrukci, 
například na bázi pevného 
skupenství. Komerční využi-
tí tohoto typu baterií je ale 
podle agentury Bloomberg 
zatím hodně vzdálené.

Připravili
Michal TOMEŠ,   
Ondřej SOUČEK 

Vývoj průměrných 
cen baterií pro 
elektromobily 

Rok Dolary*  
na kilowatthodinu

2010 1160

2011 899

2012 707

2013 650

2014 577

2015 373

2016 288

2017 214

2018 176

2019 <150

*  Data jsou upravena podle reálné hodnoty dolaru 
v roce 2018                                            Pramen BNEF



Americký prezident Donald 
Trump v letošním poselství 
o stavu unie vyzval k urovnání 
hlubokých politických sporů 
mezi republikány a demokraty, 
zároveň ale obhajoval svůj 
kontroverzní záměr postavit 
na hranicích s Mexikem zeď 
proti pašerákům lidí, zbraní 
a drog. Představitelé Demo-
kratické strany v komentářích 
uvedli, že projev republikán-
ského prezidenta nepřinesl nic 
nového a že Trump za dva roky 
neučinil nic k naplnění svých 
výzev ke společnému budování 
lepší budoucnosti. 

Trump při svém výstupu 
poukázal na úspěchy americké 
ekonomiky, které prospívají 
jeho daňová reforma a omezo-
vání státní regulace. „Stav naší 
unie je silný,“ konstatoval. Zá-
roveň ale varoval, že americké 
hospodářství mohou poškodit 

Trump vyzval 
Kongres k jednotě

„hloupé války, politikaření 
a směšné tendenční vyšetřová-
ní“, čímž narážel na objasňo-
vání ruské role v amerických 
prezidentských volbách. Toto 
vyšetřování Trump považuje 
za hon na čarodějnice.

V rámci odpovědí demokra-
tů na prezidentovo poselství 
promluvila v Kongresu mimo 
jiné Stacey Abramsová pova-
žovaná za vycházející hvězdu 
Demokratické strany. Podobně 
jako Trump vyzvala k překoná-
ní stranických rozepří, aby se 
politici mohli vrátit k naplňo-
vání slibu rovných příležitostí 
pro všechny. Poznamenala ale, 
že Trumpova agenda týkající 
se ochrany klimatu, kontroly 
zbraní, práv homosexuálů, 
ochrany pracujících či zmí-
něných potratů je v rozporu 
s progresivním politickým 
přístupem. /čtk/ více e15.cz
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• Jedenáctiletý Joshua Trump, 
kterého jeho jmenovec prezident 
Donald Trump pozval jako hosta 
do Kongresu USA na své poselství 
o stavu unie, se stal miláčkem 
sociálních sítí. Během 82 minut 
dlouhého prezidentova projevu, 
který byl za posledních 50 let 
třetí nejdelší, totiž usnul. Šesťáka 
pozval šéf Bílého domu mimo jiné 
proto, že se kvůli svému příjmení 
stal ve škole terčem šikany.

Příliš dlouhý 
projev

Právě 
v prodeji

Koupíte ve
 všech prodejnách

Geco a Relay
OBJEDNÁVEJTE NA
E15.CZ/MAGAZINY

PŘEČKAT EKONOMICKOU KRIZI 
A JEŠTĚ NA NÍ VYDĚLAT? 
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Se zvířaty
jsem méně,
než bych
chtěl.

otázek pro:
Miroslava Bobka

ředitele ZOO Praha

Nový videoseriál

300640/241 inzerce

MAKEDONSKÝ MINISTR zahraničí Nikola Dimitrov s velvy-
slanci členských států Severoatlantické aliance podepsal v bru-
selské alianční centrále protokol o přistoupení své země k NATO. 
Dokument, který Makedonii otevírá cestu k tomu, aby se stala 
třicátým členem aliance, musejí ještě ratifikovat parlamenty 
všech států aliance. Na snímku Dimitrov (vlevo) s generálním 
tajemníkem NATO Jensem Stoltenbergem.  více E15.cz
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NA CESTĚ DO ALIANCE

Špičky NATO se letos 
sejdou v Londýně

Vrcholná schůzka před-
stavitelů členských zemí 
NATO se uskuteční letos 
v prosinci v Londýně. 
Právě v britské metropoli 
sídlilo v prvních letech exi-
stence aliance, která letos 
v dubnu oslaví 70. výročí, 
její velení.

Tusk čeká od Mayové 
proveditelný plán,  
jak z brexitového patu

Realistický návrh, jak pět 
desítek dní před odchodem 
Británie z EU ukončit součas-
nou patovou situaci, očekává 
předseda EP Donald Tusk 
od dnešní návštěvy britské 
premiérky Theresy Mayové 
v Bruselu. /čtk/

Krátce

Juan Guaidó, předseda ve-
nezuelského parlamentu 
ovládaného opozicí, jehož 

za prozatímního prezidenta 
této jihoamerické země uzna-
ly už více než čtyři desítky 
států, pokračuje ve schůzkách 

se zástupci různých vrstev 
venezuelské společnosti. 
V úterý se setkal mimo jiné 
s podnikateli a také s exmini-
stry bývalých socialistických 
vlád. Jednal i se starosty měst, 
do jejichž regionů se opozice 

chystá dostat humanitární 
pomoc. Tu ale odmítá auto-
ritářský prezident Nicolás 
Maduro, kterého jako hlavu 
Venezuely stále uznává mimo 
jiné Rusko, Čína a Turecko.  
/čtk/ Názory str. 13

Guaidó jednal s podnikateli  
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ČNB  
má důvody 
k opatrnosti
Ještě přede dvěma týdny byl 
trh téměř neochvějně pře-
svědčen, že únorové jednání 
ČNB přinese další zvýšení 
sazeb. Nedávná slova cent-
rálních bankéřů ale nazna-
čují, že data přicházející ze 
zahraničí vyžadují opatrnější 
utahování měnové politiky.

Zlom v očekávání při-
nesly před čtrnácti dny 
výroky člena bankovní rady 
Tomáše Holuba. Připustil, že 
únorové zvýšení sazeb přijít 
nemusí a ČNB si může dát 
se zvyšováním na několik 
jednání pauzu. Ve prospěch 
růstu sazeb vyznívá slabší 
koruna a přehřátý trh práce. 
Pro ponechání sazeb hovoří 
méně příznivý výhled globál-
ní ekonomiky a pokles ceny 
ropy, který zatlačil inflaci 
k cíli centrální banky.

Nová prognóza ČNB 
přinese slabší výhled na růst 
tuzemské ekonomiky v letoš-
ním a příštím roce, ale také 
nižší odhad inflace. Ta bude 
z listopadového očekávání 
pro letošek ve výši 2,6 pro- 
centa přehodnocena blíže 
ke dvěma procentům. 
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Boj  
o Gerlocha
Potřeba doplnit stavy 
ústavních soudců přichází 
v nešťastný moment. Ve chví-
li, kdy je veřejná debata roz-
jitřena přístupem prezidenta 
Miloše Zemana k fungování 
justice, se nástupnictví 
po odcházejícím soudci Janu 
Musilovi bude řešit obtíž-
ně. Životopis a práce Aleše 
Gerlocha by přitom byly pro 
funkci ústavního soudce jistě 
dostatečné.

Odpor některých sená-
torů lze pochopit. Nelíbí se 
jim představa, že prezident, 

jemuž není hloupé posílat 
vlastní pochopy, aby vy-
světlovali soudcům přání 
Hradu v živých kauzách, si 
bez odporu prosadí prvního 
kandidáta na klíčovou justiční 
pozici. Navíc takového, který 
prezidenta několikrát podpo-
řil ve sporných momentech. 
Nicméně války mezi Hradem 
a Senátem o kandidáty Ústav-
nímu soudu neprospívají. 
Za Václava Klause se kvůli 
sporům ocitl vrchol naší jus-
tiční soustavy na samé hraně 
funkčnosti. Za Zemana se 
soud povedlo doplnit a o jeho 
autonomním fungování 
celkem nikdo nepochybuje. 
I proto by boj o Gerlocha 
neměl přesáhnout rozumnou 
mez.

Tvář dne

Přemýšlím o tom, jak 
vypadá speciální mís-
to vyhrazené v pekle 
pro ty, kdo prosazovali 
brexit bez náznaku 
plánu, jak to bezpečně 
zařídit, řekl předseda 
Evropské rady Donald 
Tusk 
str. 10

Komentář Glosa Martina ČABANA

ekonomiky letos přicházejí 
od evropských i od americ-
kých centrálních bankéřů.

A důvody k opatrnosti není 
třeba hledat jen v zahraničí. 
ČNB v minulém roce sazby 
zvyšovala velmi rychle, záro-
veň se rozhodla dále zpřísnit 
doporučení bankám pro 
poskytování úvěrů domác-
nostem. Podobná opatření 
se v ekonomice projevují až 
s určitým zpožděním, takže 
někteří členové bankovní 
rady mohou chtít vyčkat, 
jak se kombinace přísnější 
měnové a regulatorní politiky 
v ekonomice projeví.

Ze všech uvedených 
faktorů budou na dnešním 
jednání zřejmě hrát prim 
přece jen ty zahraniční. Je 
pravděpodobné, že bankovní 
radu přimějí být s dalším 
utahováním měnové politiky 
opatrnější. Pokud se však 
globální sentiment alespoň 
trochu zlepší, ČNB by letos 
mohla své sazby ještě dvakrát 
zvýšit.

Jakub 
SEIDLER
hlavní  
ekonom 
ING Bank

Bankovní rada se ale de-
batě o možném růstu sazeb 
určitě nevyhne. Nižší inflace 
je totiž tažena výhradně po-
klesem cen pohonných hmot 
a potravin. To jsou z pohledu 
centrální banky faktory, 
na které měnová politika 
příliš reagovat nemá. Naopak 
ceny služeb loni rostly v prů-
měru o tři procenta a letos by 
tempo mělo dále zrychlovat 

kvůli žhavému trhu práce 
a solidní dynamice mezd.

Signály přicházející ze 
zahraničí jsou ovšem v tuto 
chvíli podstatně méně přízni-
vé. Data z německé ekono-
miky byla v závěru minulého 
roku slabá. Částečně mohlo 
jít o důsledek jednorázových 
vlivů, jako byly přísnější 
emisní normy v automobilo-
vém sektoru, ale ani letošní 
data se zatím příliš nezlepšu-
jí. Nejistota ohledně dalšího 
vývoje v zahraničí zůstává 
vysoká. Opatrnější komen-
táře ohledně vývoje globální 

Inflaci tlačí dolů ceny 
benzinu a potravin. 
Na to měnová politika 
příliš reagovat nemá.
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stál jen pár dní – se prohlásil 
prozatímní hlavou státu. Šlo 
o dobře vyargumentovaný 
krok. Platná ústava předává 
dočasně moc předsedovi par-
lamentu, pokud země nemá 
hlavu státu. Což vzhledem 
ke zfalšovaným a světem 
neuznaným volbám fakticky 
nemá.

Obvyklá sestava
Venezuela se opět stává 
jedním z hlavních míst 
světových událostí. Legiti-
mitu Juana Guaidóa postup-
ně uznaly téměř všechny 
demokratické státy, zatímco 
na stranu režimu se postavila 
obvyklá sestava: Rusko, Čína, 
Kuba, Írán a pár dalších. Část 
zejména krajní levice nepo-
střehla, že nejde ani o kolo- 
nialismus, ani o boj o zájmo-
vé sféry ve světě, ale o svo-
bodu a návrat normálního 
života pro 30 milionů lidí. 

Naprostá většina světových 
demokratických politiků 

a dalších osobností se posta-
vila na stranu opozice a žádá 
svobodné prezidentské 
volby. Zda k nim dojde, je dál 
nejasné, ale situace je nyní 
přehledná. Venezuelu ovládá 
diktatura, která rozložila 
zemi. Proti ní stojí demokra-
tická opozice podporovaná 
většinou obyvatel. Tak jasná 
situace dosud nebyla. Šance, 
že v zemi brzy dojde k zásad-
ní změně, je poměrně velká.

Autor je bývalý  
viceprezident  
Evropské  
investiční  
banky
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Venezuela a naděje 
na konec rozkladu
Ivan PILIP 

Děsivý rozklad země zažívá 
v posledních letech Vene- 
zuela. HDP se propadl téměř 
o polovinu, inflace se počítá 
v milionech procent. V zemi 
se téměř zhroutilo základní 
zásobování, lékařská péče 
i dodávky elektřiny. Téměř 
desetina populace odešla 
do emigrace.

Politický systém dostával 
těžké rány už od roku 1999, 
kdy byl zvolen prezidentem 
Hugo Chávez, voják, který 
se po neúspěšném pokusu 
o vojenský puč vyzbrojil 
radikální levicovou rétorikou. 
Na začátku své vlády vzbudil 
naděje, protože zahájil 
sociální programy a situace 
chudších vrstev se začala 
zlepšovat. Sociální politika se 
však časem zvrhla v populis-
tická a chaotická rozhodnutí, 
která doprovázelo omezová-
ní občanských svobod.

Tato tendence výrazně ze-
sílila po jeho smrti v březnu 
2013, kdy se prezidentem 
země stal Nicolás Maduro. 
Ve volbách, které nebyly 
férové, ale, uznejme, nebylo 
ani jednoznačně prokázáno, 
že byly zcela zfalšované. 
Madurova ekonomická roz-
hodnutí dále prohlubovala 
stále vážnější krizi, a protože 
postrádá Chávezovo cha-
rizma, uchyluje se ke zcela 
jednoznačně autoritářským 
formám vládnutí.

 
Boj s parlamentem
Skutečnou podporu Maduro-
va režimu naznačily parla-
mentní volby v roce 2015. 
Ačkoli kampaň byla manipu-
lována ve prospěch vládních 
kandidátů a počítání hlasů 
bylo mnohde pochybné, opo-
zice získala jasnou většinu. 
Protiútok začal okamžitě. 
Poslanci za stát Amazonas, 
jejichž hlasy dávaly opozici 
ústavní většinu, byli zbaveni 
mandátu. Opozice však par-
lament přesto jasně ovládla 
a zahájila pokus korigovat 
vládní politiku. 

Vláda napřed zvolila tak-
tiku, podle níž ústavní soud 
obsazený Madurovými lidmi 
prohlašoval jedno rozhod-
nutí parlamentu za druhým 
za neústavní. Aby Maduro 
tlak parlamentu odvrátil 
úplně, vytvořil v roce 2017 
„ústavodárné shromáždění“, 
do nějž proběhly zmanipu-
lované a většinou obyvatel 
bojkotované volby. O jejich 
průběhu promluvil výsledek: 
543 z 545 členů jsou stoupen-
ci Madurova režimu.

V důsledku politického 
útlaku a katastrofální eko-
nomické situace docházelo 
v zemi k nepokojům, které 
si vyžádaly stovky mrtvých, 
řadu zraněných a zatčených. 
Odpor obyvatel ale navzdory 
státnímu násilí neustával.

Situace dostala značnou 
dynamiku po 10. lednu. Šlo 
o den Madurovy druhé inau-
gurace. Tento mandát mu 
ovšem vznikl na základě loň-
ských voleb, jejichž legitimitu 

už byla schopna uznat jen 
hrstka zemí a jejichž průběh 
představoval porušení všech 
myslitelných pravidel svo-
bodných voleb. Představitelé 
opozice byli soudně zbaveni 
práva kandidovat na základě 
smyšlených obvinění a někte-
ří – jako Leopoldo López – 
rovnou uvězněni. Vláda 
potlačila téměř všechna svo-
bodná média a státní média 
vedla kampaň pro vládní 
stranu. Počítání výsledků 
bylo doprovázeno zjevnými 
podvody včetně údajů o po-
čtu hlasujících. 

Den po inauguraci učinila 
do té doby rozháraná opozi-
ce nečekaný krok. Předseda 
parlamentu Juan Guaidó – 
do té doby málo známý 
politik, v čele parlamentu 

Duel

Umění 
mlčet
Dva podnikatelé, dva velké 
příběhy úspěchů. Přesto 
se oba v posledních dnech 
stali aktéry příběhů, v nichž 
nehráli úplně kladnou roli. 
Tomáš Čupr se na sociál-
ních sítích dostal do sporu 
se spisovatelkou Radkou 
Třeštíkovou, která si postě-
žovala na služby Čuprova 
obchodu Rohlík.cz. Liho-
varník Žufánek se poštěkal 
s jedním z uživatelů Twitteru 
o kvalitu borovičky a násled-
ně s publicistou Danielem 
Dočekalem. Lidsky je to 
pochopitelné. Jenže v případě 
Čupra a Žufánka už má věc 
i jiný rozměr. Oni už přestali 
být „startupisty“. Stali se 
z nich byznysmeni, chcete-
-li kapitalisté. Startupista si 
v zásadě může dovolit osobně 
se na sítích hádat se zákazní-
ky. Byznysmen by se ale měl 
naučit, že jeho osobní pre-

zentace ve veřejném prostoru 
musí být z hlediska komerční 
komunikace bezchybná. 
Anebo má možnost chovat se 
na sítích podle osvědčeného 
hesla zpravodajských služeb: 
Vidím, slyším, mlčím. To je 
nejlepší způsob, jak se něco 
dozvědět. Když se byznysmen 
veřejně hádá se zákazníky, 
měl by myslet na to, že už ho 
nesledují jen lokální rozum-
bradové, ale i možní investoři 
či obchodní sokové. Ve vyspě-
lejším byznysovém prostředí 
je zvykem, že si podnikatelé 
při první známce úspěchu 
najímají někoho, kdo jim 
s komunikací pomáhá. Je to 
součást mixu, který dokáže 
povýšit místní podnikatelský 
úspěch na mezinárodní. Byla 
by škoda, kdyby šikovní Češi 
přišli o možnost udělat díru 
do světa proto, že si neumějí 
na internetu občas dát pozor 
na pusu.

Autor je šéfredaktorem  
týdeníku Marketing & Média

Jak to vidí Ondřej FÉR

Pište nám

Podporujeme 
ministra školství, 
aby nepodlehl 
tlakům, které na něj 
mohou být ze strany 
bezpečnostních služeb 
případně vyvíjeny.

Neexistuje možnost, 
jak by se jakákoli 
tajná služba mohla 
do výuky dějepisu 
vlamovat a prosazovat 
tam nějaký svůj 
názor, i kdyby chtěla. 

Václav   
KLAUS ml.
předseda  
sněmovního  
školského  
výboru

Robert  
PLAGA
ministr  
školství

Vážení čtenáři, zajímá nás, co si myslíte. 

Své názory a polemiky zasílejte na nazorye15@cncenter.cz. 
Nebo s námi diskutujte na našem webu (www.e15.cz),  
na Facebooku (www.facebook.com/denike15)  
či na Twitteru (@E15news).

Legitimitu Juana Guaidóa postupně uznaly 
téměř všechny demokratické státy, zatímco 
na stranu režimu se postavila obvyklá sestava.
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Dušan KÜTNER

Rok 1988 dal vzniknout hned 
dvěma skupinám, které se 
zapsaly do historie tuzemské 
hudební scény. Kromě Tata 
Bojs tak loni slavil kulaté vý-
ročí i Čechomor, který si k na-
rozeninám nadělil hodinový 
dokument, jejž nyní v premié-
ře odvysílala Česká televize.

Kapela stavějící na vlastních 
rockových verzích dávných 
lidových písní vznikla pod 
názvem Českomoravská hu-
dební společnost ve Svitavách, 
vcelku daleko od hlavních 
center folkloru na jižní Moravě 
či Hané.

I proto patří k nejzajíma-
vějším částem dokumentu 
shledání s ikonou moravské-
ho folkloru Martinem Hrbá-

čem, za kterým v počátcích 
jezdili na pověstné slavnosti 
do Velké nad Veličkou. Osm-
desátiletý umělec jim pak dá 
to nejlepší vysvědčení, když 
lakonicky prohlásí: „Já té 
jejich muzice nerozuměl. Ale 
tož něco se od nás naučili.“ 

Kromě živých koncertů jim 
ale byla a je velkou inspirací 
sbírka lidových písní sesbíra-
ných v devatenáctém století 
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ČECHOMOR 30 LET
(TV film, ČR, 54 minut)
Režie: Jindřich Procházka
Hrají: František Černý, Karel 
Holas, Petr Zelenka, Lenka 
Dusilová, David Koller, Vladimír 
Mišík, Jaz Coleman a další
Hodnocení: 80 %

FILM
Ženy v běhu 
(Režie: Martin Horský)

Nový český filmový hit už názvem 
odkazuje na dřívější divácky úspěšný 
snímek Ženy v pokušení, k tomu 
v něm jako režisér debutoval scenári-
sta jiných nenáročných komedií jako 

Bezva ženská na krku. Nijak tedy 
nepřekvapí, že i letní příběh vdovy 
a jejích tří dcer, které se rozhod-
nou společně zaběhnout maraton 
na počest zesnulého manžela a otce, 
naplňuje populární žánr romantic-
ké komedie zcela podle očekávání 
a stereotypů. Hlavní hrdinky určuje 
pouze jejich soukromý život a vztahy 
k mužům, jednoduché vtipy jsou 
do scénáře vloženy poměrně očivid-
ně. Alespoň že známé a víceméně 
sympatické herecké obsazení působí, 
že ví, co hraje, a necítí se u toho 
trapně a hlavní hrdinky se necho-
vají jako hysterické slepice, které by 
chlapa chtěly za každou cenu. 

Iva PŘIVŘELOVÁ

KNIHA
Lisa 
Jackson: 
Lži, samé 
lži 
(Vydalo: Domino)

Remmi je starší 
dcera neúspěšné 
herečky. Matka 
se živí v kaba-
retních show, 
kde se převléká za slavné hvězdy. 
Remmi se stane nechtěným svěd-
kem záhadného předání jednoho 
ze svých sourozenců komusi, kdo 
by snad měl být jejich otcem. 
Brzy nato zmizí nejen matka, ale 
i Remminy mladší sourozenci-dvoj- 

čata. Po letech spáchá sebevraždu 
skokem z okna žena v kostýmu Ma-
rilyn Monroe a zdá se, že jde právě 
o Remminu matku. Remmi se pustí 
do pátrání na vlastní pěst, aby zjis-
tila, co se vlastně s matkou a sou-
rozenci stalo. Chaotický a poněkud 
překombinovaný příběh s mnoha 
postavami odbíhá od několika hlav-
ních linií do plytkého rozmělňování 
událostí. Zaujme až ve druhé části 
knihy, kdy se do spletitého děje za-
pojí policejní vyšetřovatelka. Konec 
knihy jedné z nejprodávanějších 
amerických autorek posledních let 
zachrání především dobře vypoin-
tovaný závěr.
 
Zuzana DOROGIOVÁ

Minirecenze

Františkem Sušilem. „Je pro 
nás stále hudební biblí. Kde-
koliv ji otevřete, vždy najdete 
klenot,“ říká spoluzakladatel 
Čechomoru, kytarista a zpě-
vák František Černý.

Skupina se zejména 
po fenomenálním úspěchu 
alba Proměny a filmu Petra 
Zelenky Rok ďábla z počát-
ku tisíciletí stala jednou 
z nejznámějších a nejsledo-

vanějších skupin. Fajnšmekři 
proto ocení řadu archivních 
záběrů z počátků kapely 
a přelomu osmdesátých a de-
vadesátých let, kdy jakožto 
neznámé uskupení hrávala 
na tehdejších trzích na praž-
ském Výstavišti či na Střelec-
kém ostrově.

Hlavní slovo v dokumentu 
má přirozeně duo, kolem 
kterého se celá existence Če-
chomoru v posledních letech 
točí – Černý a houslista Karel 
Holas. Možná překvapivě se 
ke slovu vůbec nedostanou 
dřívější členové souboru 
a ti současní jen minimálně. 
Naopak svými vzpomínkami 
přispějí třeba David Koller 
z Lucie, které kdysi Čecho-
mor dělal předkapelu na tur-
né, Lenka Dusilová nebo Jaz 
Coleman.

Režisér Jindřich Procházka 
zvolil konzervativní přístup 
a kombinuje vzpomínky ka-
pely, kolegů a přátel s archiv-
ními záběry. Čechomor 
30 let je tak skutečným a in-
formačně nabitým snímkem 
o jedné z nejvýznamnějších 
kapel novodobé historie. Kéž 
takových dokumentů i sku-
pin vzniká co nejvíce.

Stále nezdolný Čechomor
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VE VĚKU 88 LET zemřel v úterý večer režisér Václav Vorlíček. 
Byl autorem oblíbené pohádky Tři oříšky pro Popelku, seriálu 
Arabela či komedie Dívka na koštěti. V roce 2017 získal na fil-
movém festivalu v Karlových Varech cenu za mimořádný přínos 
kinematografii.                                                                více e15.cz
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FILMOVÁ LEGENDA
Ministr Staněk chce 
více peněz na kulturu
Ministerstvo kultury bude 
pro rok 2020 požadovat 
navýšení rozpočtu o 2,4 mi-
liardy korun proti rozpočtu 
schválenému na letošní rok. 
Ten činí zhruba 14,8 miliardy 
korun. Uvedl to ministr kul-
tury Antonín Staněk (ČSSD) 
s tím, že podíl rozpočtu kul-
tury na celkových výdajích 
státního rozpočtu by měl 
v roce 2021 vzrůst na jedno 
procento.

Na Febiofest přijede 
dánský držitel Oscara

Do programu letošního 
mezinárodního filmového 
festivalu Febiofest bylo dosud 

zahrnuto 156 filmů, z nichž 
mnohé budou mít premiéru. 
Zahraničním hostem bude 
dánský oscarový režisér Bille 
August, českým herečka 
Jiřina Bohdalová. Letošní 
26. ročník festivalu se bude 
konat od 21. do 29. března 
v Praze a od 1. do 18. dubna 
v regionech.

Filmoví kritici ocenili 
snímek o Janu Palachovi

Cenu České filmové kritiky 
za nejlepší český film roku 
2018 získalo drama režiséra 
Roberta Sedláčka Jan Palach. 
Ocenění za nejlepší režii 
dostal Olmo Omerzu díky 
roadmovie Všechno bude. 
Nejlepší scénář napsali podle 

filmových kritiků Tomáš 
Pavlíček a Lucie Bokšteflová 
ke komedii Chata na prodej. 

Do Prahy se vrátí 
skupina Beach Boys

Americká skupina Beach 
Boys vystoupí 16. června 
ve Velkém sále pražské 
Lucerny. Do metropole se 
vrátí po dvou letech od kon-
certu v Kongresovém centru. 
Kapela, která se do dějin 
populární hudby zapsala hity 
jako Surfin’ USA nebo Good 
Vibrations, v Lucerně zazpívá 
přesně padesát let od svého 
prvního vystoupení v tomto 
sále. V dnešní době je ve sku-
pině již jen jeden z původ-
ních členů, Mike Love. /čtk/

Krátce

Drama o lidech v krizi 
Laskavost cizinců, 
hvězdně obsazená 

novinka dánské režisérky 
Lone Scherfigové, dnes ve-
čer slavnostně otevře devě-
tašedesátý ročník filmového 
festivalu Berlinale i novou 
soutěž o Zlatého medvěda, 
stále jedno z prestižních 
festivalových ocenění. Jeho 
držitel bude znám příští 
sobotu.

Letošní ročník festivalu za-
loženého po druhé světové 
válce pro americké vojáky 
v západním Německu je 
posledním pro dlouholetého 
ředitele Dietera Kosslicka 
a ještě méně než obvykle 
spoléhá na velká jména.

Hollywoodské hvězdy 
do Berlína přiveze hlavně 
nesoutěžní komedie Vice 
o politické kariéře Dicka 
Cheneyho nominovaná 
na osm Oscarů a oceněná 
Zlatým glóbem pro Christia-
na Balea.

Ze známých režisérů své 
novinky do Berlína přihlá-
sili François Ozon, André 
Techine, Isabel Coixetová, 
Agnieszka Hollandová, Čang 
I-mou či domácí talenty 
Fatih Akin a Angela Schane-
lecová.

Berlinale téměř bez hvězd i Čechů
Česká stopa je ještě 

skromnější než v předcho-
zích letech. V soutěži sekce 
pro děti Generation Kplus se 
pokusí zaujmout slovenský 
student FAMU Martin Smata-
na s animovaným poetickým 
snímkem Pouštět draka.

Další posluchačka FAMU 
Diana Cam Van Nguyenová 
se se svým autobiografickým 
krátkým filmem Malá po-
pisujícím život vietnamské 
dívky v českém maloměstě 
bude ucházet o titul nejlep-
šího dokumentárního filmu 
pro děti.

Tituly Domestik, kopro-
dukční Můj děda spadl 
z Marsu, Ostrým nožem 
a Skleněný pokoj se před-
staví zahraničním nákupčím 
a distributorům na festiva-
lovém evropském filmo-
vém trhu. Ve výukovém 
programu Berlinale Talents 
má Česko tři účastníky, 
režisérku Terezu Nvotovou, 
producenta Radovana Síbrta 
a režisérku a editorku Evže-
nii Brabcovou.

Iva PŘIVŘELOVÁ 
Autorka je spolupracovnicí 
redakce

DRAMA NA ÚVOD. Festival Berlinale dnes večer zahájí drama dánské režisérky Lone Scherfigové 
Laskavost cizinců, v němž hlavní role ztvárnili Optusa Tahar Rahim (vlevo) a Bill Nighy (vpravo).
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Berlínská soutěž na rozdíl 
od canneské a benátské ne-
bude čelit stížnostem na ne-
dostatek režisérek. Ženy 
totiž natočily sedm ze sedm-
nácti kandidátů na vítězství. 
A v hlavní porotě je počet 
žen a mužů vyrovnán tři ku 
třem a oscarová francouzská 

herečka Juliette Binocheová 
ji k tomu vede. 

Své režijní debuty předsta-
ví v Berlíně i několik herců. 
Chiwetel Ejiofor tak učiní se 
snímkem The Boy Who Har-
nessed the Wind, Jonah Hill 
pak s filmem Mid90s. Přijetí 
do hlavních sekcí Soutěž 

a Specials zajistí pozornost 
i dokumentům o zpěvačce 
Arethě Franklinové, filmařce 
Agnes Vardové, aféře Water-
gate nebo o skupině Die To-
ten Hosen. Zlatého medvěda 
za celoživotní dílo si odveze 
73letá britská herečka Char-
lotte Ramplingová.
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Foto dne 

Z Rejžkova deníčku

VYSVOBOZOVÁNÍ 
KOLEJÍ.   
Železničáři  
ve Vimperku 
pokračovali 
v postupném 
odfrézování 
zasněžených kolejí, 
které v některých 
místech na Vimpersku 
a Šumavě pokryla 
více než metrová 
vrstva sněhu.

16 | NAKONEC
Fo

to
 č

tk

Dobrý den, vážení čtenáři 
a čtenářky. Třebaže má fyzio-
gnomie i psaní jsou za dlouhá 
léta asi dost provařené, cítím 
potřebu se připomenout. Jsem 
ten, který jsem, postupně jsem 
psal hudební kritiky do Melo-
die a jinam, fejetony a glosy 
do Zpravodaje Jonáš klubu, 
Českého deníku, Metra a pat-
náct let do rubriky Poslední 
slovo v Lidových novinách. 
Ostatně, časem vyšly ve čty-
řech sbornících. Kam se na mě 
hrabou Stalinovy spisy! Nic 
proti možnosti psát do blogů 

na internetu, ale velmi soucí-
tím s konzervativními zájemci, 
kteří by si ráno u kafíčka rádi 
otevřeli papírové noviny a vy-
chutnávali oblíbeného komen-
tátora. Takže tady mě máte 
a jsem velmi vděčen tomuto 
listu, že mi každý čtvrtek hodlá 
poskytnout prostor, abych se 
vyjadřoval k různému dění.

Předem však varuji, jsem 
vrtošivý senior, jednou to bude 
o politice, jindy o knížkách, 
filmech a divadle, o vzpo-
mínkách na mrtvé kamarády, 
mnohdy o mém milovaném 

fotbale. Nemíním však plout 
v pěně dní a omílat a papouš-
kovat, co je ve všech médiích, 
zabývat se všemi těmi lháři 
a podvodníky a prorusko-čín-
skými agenty na místech 

ústavních činitelů nebo nácky 
v Poslanecké sněmovně, natož 
abych řešil s bulvárem, kolik 
měla promile opilá Dáda Patra-
sová nebo jestli Luděk Munzar 
s Janou Hlaváčovou podepsali 
Antichartu, přičemž snímek, 
jak si uctivě tisknou ruku 
s Gustávem Husákem, jim moc 
na cti nepřidává. Tak slibuji!

Díky za případnou přízeň 
po té mé dnešní malé premié-
ře. A víte, jaké mám předehřá-
té téma na příště? Možná proč 
filmové a literární ceny u nás 
i ve světě dostávají vesměs 

blbosti nebo proč normalizační 
galerka cupitá 28. října na Hrad 
ochotně pro čokoládové me-
daile. Ale co já vím, co inspira-
tivního se do příštího čtvrtka 
zase stane? Hlavně aby přestaly 
ty hnusné sněhové přeháňky, 
za které může samozřejmě 
Kalousek!

Moje malá premiéra

 
Jan 
REJŽEK
kritik 
a publicista

Hlavně aby přestaly 
ty hnusné sněhové 
přeháňky, za které 
může samozřejmě 
Kalousek!


